
 با توجه به در پیش بودن انتخابات ریاست جمهوری در 
سال1400 فکر می کنید چه شخصیت ها و چهره هایی می توانند 
در این انتخابات به پدیده انتخابات تبدیل شده و پیروز انتخابات 

لقب بگیرند؟
قرائن و شواهد نشان از آن دارد که احتمال آمدن آیت ا... سید حسن 
خمینی به عرصه انتخابات ریاست جمهوری بیش از نیامدن او به این 
عرصه است. واقعیت این است که طی دو ماه گذشته پس از طرح احتمال 
حضور وی در انتخابات آتی ریاست جمهوری و قرار گرفتن نام وی در 
نظر سنجی ها؛ نظر سنجی های معتبر نشان می دهد وی از وضعیت 
بسیار خوبی در جامعه برخوردار است و معمولا جزو دو نفر بالای این 
نظر سنجی هاست. اما آنچه مهم تر است اینکه میزان رای منفی او از 
بسیاری از کاندیدا های احتمالی کمتر است. فراموش نکرده ایم که 
برندگان انتخابات 1376، 1384 و 1392 در اسفند سال قبل از انتخابات 
رای منفی پایینی داشتند. لذا هم اکنون انتظار می رود که با توجه 
به شکل گیری جنبش حمایت از ورود آیت ا... سید حسن خمینی به 
انتخابات و با درنظرگرفتن مصالح عالیه نظام، که یکی از آنها شکل گیری 
مشارکت حداکثری در انتخابات آتی است، شخص ایشان بیشتر از 
گذشته عزم حضور داشته باشد؛ چراکه قطعا با استقبال قابل توجهی از 
مردم روبه رو خواهد شد. علاوه بر این اتنظار می رود شورای نگهبان هم با 
درک درست از ضرورت های جامعه ایرانی و با در نظر گرفتن مصالح عالی، 
تمامی گزینه هایی که می توانند سخنگوی بخشی از مطالبات ایرانی 
باشند، مورد تایید قرار دهد. واقعیت این است که مشارکت حداکثری 
در انتخابات دوم خرداد 1376 باعث شده غربی ها پس از قضیه د ادگاه 

میکونوس دوباره عقب نشینی کرده و سفرای شان به ایران عزیمت کنند. 
هم اکنون نیز همانطور که مقام معظم رهبری تاکید کرده اند شرایط 
کشور می طلبد که شاهد مشارکت حداکثری باشیم؛ چرا که مشارکت 
حداکثری و حضور آحاد مردم عامل نرم افزار قدرت و اقتدار نظام محسوب 
می  شود. در این رابطه سید حسن خمینی تلاقی سه جریان اصلاح طلب، 
اعتدالگرا و اصولگرایی معتدلانه است و می تواند منشأ گسترش وفاق ملی 
ایرانیان و همچنین پیشبرد پروژه اعتدال سیاسی و توسعه پایدار باشد. 
لذا انتظار می رود یکی از مهم ترین اخبار انتخاباتی اردیبهشت 1400 
ثبت نام وی در عرصه انتخابات باشد. لازم به ذکر است که جنبش حمایت 

از سید حسن خمینی رو به گسترش است.
  با توجه به اینکه امروز فارغ از جریانات سیاسی، کشور به 
یک دولت ملی نیاز دارد، اساسا روی کار آمدن چنین دولتی را 
چگونه ارزیابی می کنید و چه شخصیت هایی می توانند این دولت 

را تشکیل دهند؟
معتقدم قطعا با توجه به جایگاه آیت ا... سید حسن خمینی در عرصه 
سیاسی کشور ایشان گزینه مناسبی برای تشکیل دولتی، که می توان 
آن را اصطلاحا دولت ملی نامید، باشد. انتصاب ایشان به بیت امام 
خمینی)ره( که توانست در سال 57 رهبری ملت را در دست گیرد 
و انقلاب اسلامی را به پیروزی برساند و همچنین تسلط سید حسن 
خمینی به اجتهاد پویای شیعی، که مهم ترین آن در دوره و زمانه 
ما احاطه بر اجتهاد مبتنی بر دو رکن زمان و مکان است و همچنین 
ویژگی های شخصیتی وی که همیشه تلاش کرده به تمامی جریانات 
فکری و سیاسی کشور تعلق خاطر داشته باشد و به تعبیر دیگر با آنها به 

احترام برخورد کند، سبب می شود جایگاه ممتازی برای تشکیل پروژه 
دولت ملی فراگیر با حضور شخصیت های ممتاز جریان های سیاسی 

کشور داشته باشد. 
 چگونه می توان در جامعه به سمت و سوی یک جریان سازی 
در جامعه حرکت کرد که بر مبنای آن مشارکت حداکثری مقام 

معظم رهبری نیز محقق شود؟
قطعا شورای محترم نگهبان در این زمینه می تواند نقش آفرینی 
مهمی داشته باشد و انتظاری هم غیر از این نمی رود؛ چرا که با توجه 
به انتخابات های دوازده گانه قبلی همیشه بخش های مختلف جامعه به 
این انتخابات یعنی ریاست جمهوری اقبال خوبی داشته است. بنابر این 
شخصیت هایی که بتوانند سخنگوی مطالبات انباشته شده جامعه ایرانی 
باشند، می توانند مردم را به سوی خود بکشانند و تردید نکنید که رقابت 
بسیار خوبی هم خواهیم داشت. اصولا میان انواع انتخابات در ایران 
تفاوت وجود دارد. برای مثال مجلس خبرگان از نظر رقابت جناح ها و 
حضور مردم شرایط خاص خود را دارد. شوراها مکانیسم دیگری دارد؛ 
بنابر این نباید نا امید بود و صرف اینکه در اسفند سال گذشته حضور 
قابل توجه توده ها را شاهد نبودیم، نمی تواند معیاری برای انتخابات آتی 
ریاست جمهوری باشد. اما شرط مهم آن نگاه وسیع شورای نگهبان است 
که با درنظرگرفتن مصالح عالی نظام در یک افق استراتژیک بتوانند در 
سبد نهایی خود گزینه های متنوعی از جامعه ایرانی را برای مردم عرضه 
کنند. به نظر می رسد هرچه بیشتر به سمت انتخابات و فعال شدن هرچه 
بیشتر گزینه ها حرکت کنیم، می توانیم انتظار مشارکت بالای مردم را 

داشته باشیم. 
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a r m a n m e l i . i r امیرعلی ابوالفتح در گفت وگو با »آرمان ملی«:
تانگویگروسیتبلیغاتیست

گـــــزارش
 گزارش »آرمان ملی« از مراسم سالگرد ارتحال 

حاج سید احمد خمینی
بیستوششمینغروبفرزندروحا...

 آرمـــان مـلـــــی
 علیرضا پــورحسیــن: 
مدیرکل آژانس بین المللی 
انـرژی اتـمی در پاســخ به 
سوالی درخصوص اصرار ایران 
مبنی بر اینکه آمریکا گام اول 
را باید بردارد، گفته است که تانگو، دونفره است. 
گروسی در صحبت  های خود با این واکنش 
عجیب اشاره داشت که ایران طی دو سال گذشته 
ظرفیت های جدید و مواد هسته ای انباشته است و 
از این زمان برای ارتقای مهارت  های خود استفاده 
کرده است. او با اشاره به گفت  وگوهای خود با 
طرفین ایرانی و آمریکایی بیان کرد که گمان 
می  کند بازگشت آمریکا به برنامه اقدام مشترک 
امکان پذیر است و آن ها می خواهند بازگردند 
اما شماری از مسائل باید شفاف شوند. سخت 
است اما غیرممکن نیست. از سوی دیگر سایر 
طرفین برجام همچنان بر راه حل دیپلماتیک 
همچون گروسی تاکید دارند و معتقدند استفاده 
از پنجره فرصت دیپلماتیک سه ماهه  ای که ایران 
مهیا کرده، حائز اهمیت است. مشاور امنیت ملی 
رئیس جمهور آمریکا در همین راستا با همتایان 
خود از کشورهای آلمان، فرانسه و انگلیس روز 
گذشته گفت وگو کرد. در راستای بررسی این 
مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با امیرعلی 
ابوالفتح، تحلیلگر مسائل بین الملل داشته است 

که در ادامه می خوانید.
 ارزیابی شما درخصوص جدیدترین 
صحبت های مدیرکل آژانس درباره روابط 

ایران و آمریکا چیست؟
از حدود 12سال پیش دبیرکل های آژانس 
بین المللی انرژی اتمی با پررنگ تر شدن پرونده 
ایران، هرازگاهی از این اظهارات انجام داده اند. 
این اظهارات در عرصه بین المللی آنچنان اهمیتی 
ندارد و نمی تواند تاثیرگذار باشد و اینکه از لفظ 
تانگو استفاده کرده و خواستار اقدام طرفین شده، 
صحبتی است که سایر طرفین برجام نیز مطرح 
می کنند و صحبت های این چنینی گروسی بیشتر 
بار تبلیغاتی و رسانه ای دارد. ایران که رسما موضع 
خود را اعلام کرده و به وضوح گفته است خواستار 
چیست. اینکه گروسی این موضع گیری را انجام 
دهد یا ندهد، تفاوتی در مواضع طرفین برجام 

ایجاد نمی کند و بیشتر جنبه ژورنالیستی دارد.
کنگره  در  برخی  موضع گیری های   
آمریکا نیز از این دست است یا تا به این 
میزان موثر می تواند واقع شود که در آینده 

برجام خللی ایجاد کند؟
مخالفت با برجام و ارائه طرح در کنگره بیشتر 
از سوی جمهوریخواهان در حال انجام است. بعضا 
مشاهده کرده ایم که در برخی طرح ها تعدادی از 
دموکرات ها با آنها همراهی می کنند و این برای 
نخستین بار نیست که مطالبی علیه ایران یا برجام 
مطرح می شود و به وفور در گذشته نیز مطرح 
شده است. مهم این است که آیا این طرح ها به 
تصویب مجلس نمایندگان برسد یا خیر. در هر 
دوره کنگره نزدیک به 500 طرح مطرح می شود 
اما تعداد اندکی از آنها تصویب و تبدیل به قانون 
می شود. این حرکت ها بیشتر از آن جهت است 
که برای خود در تاریخ ثبت کنند که در مقابل 
برجام ایستاده اند. در این میان باید توجه داشت 
هنوز دولت بایدن نیز اقدامی انجام نداده که 
کسی در داخل آمریکا بخواهد مانع آن شود. 
جمهوریخواهان امروز به هر دری می زنند تا جلوی 
بایدن را بگیرند اما هنوز با وجود این تلاش ها بایدن 
کار خاصی نکرده است که آنها نگران باز شدن 
دست ایران هستند. بایدن در آستانه بازگشت 
به برجام نیست و این پروسه هنوز سخت و زمانبر 
است. فعالیت های برخی نمایندگان کنگره بیشتر 
در قالب رقابت های داخلی آمریکا و بازی های 
سیاسی مختص آن کشور است و کمتر در ارتباط 
با ماهیت برجام است. به همین دلیل مخالفت 
تعدادی در کنگره نمی تواند روی برجام تاثیری 
داشته باشد. نهایت کاری که توانستند انجام 
دهند در زمان اوباما بود که دموکرات ها نتوانستند 
مانع جمهوریخواهان شوند. اگر کاخ سفید واقعا 
عزم و اراده ای داشته باشد که به برجام بازگشته 
و تحریم ها را لغو کند، قطعا بر این فعالیت ها در 
کنگره نیز می تواند غلبه کند و تحت تاثیر آنها 
قرار نخواهد گرفت. آنچه به نظر می رسد دولت 
فعلی نیز در کوتاه مدت کار خاصی انجام نخواهد 
داد. امروز جمهوریخواهان هم در سنا و هم در 
مجلس نمایندگان در اقلیت هستند اما بعضا 
نیز شاهد هستیم برخی دموکرات ها نیز با آنها 
همراه می شوند. در محکومیت ایران در حمایت از 
تروریسم یا حمایت از رژیم صهیونیستی معمولا 
این اتفاق نظر شکل می گیرد اما در مواقعی که 
می خواهند برای دولت و رئیس جمهور محدودیت 
ایجاد کنند، از حمایت دموکرات ها برخوردار 

نیستند. این برخورد در هر طرح متفاوت است.
  در این میان و با وجود همه این موانع آیا 
دولت آمریکا به آزادسازی منابع مالی ایران 
ادامه می دهد و آیا صادرات اقلام دارویی به 
ایران را برای خود یک گام محاسبه کرده و 

منتظر واکنش ایران است؟
مقامات آمریکایی تا این لحظه و به صورت 
رسمی منابع مالی ایران را در کره جنوبی آزاد 
نکرده اند. ایالات متحده حتی در زمان ترامپ در 
ظاهر برای صادرات اقلام دارویی و بهداشتی نیز 
منعی قرار نداده بود، بنابراین صادرات این اقلام 
از سوی کره جنوبی به ایران نمی تواند یک گام 
محسوب شود. فقط زمانی آمریکا کاری انجام 
داده است که به ایران اجازه هرگونه دسترسی به 
منابع مالی خود را بدهد. اگر بخشی از اموال ایران 
مشخصا می تواند صرف خرید دارو غذا شود و این 
گام جدیدی نیست و در گذشته از طریق سوئیس 
نیز انجام شده است. این یک سیگنال نیست. باید 
خارج از مسائل بشردوستانه اقدامی انجام دهند تا 

بتوان آن را گام مثبت و عملیاتی دانست.

گفت و گــــو

آرمان ملی: 27اسفندماه یادآور غروب چهره ای ارزشمند و 
خدوم از بیت امام )ره( حاج سیداحمد خمینی فرزند بنیانگذار 
انقلاب اسلامی است که در سال 72 دعوت حق را لبیک گفت. 
از آن سال به بعد هر ساله در سالروز درگذشت این فرزند فاضل 
و وارسته امام خمینی)ره( مراسمی در بزرگداشت حجت الاسلام 
سید احمد خمینی برگزار می گردد. در همین راستا نیز بیست و 
ششمین سالگرد ارتحال حجت الاسلام حاج سیداحمد خمینی 
با حضور جمعی از اعضای بیت امام، آیت ا... سیدحسن خمینی، 
حجت الاسلام سید علی خمینی، آیت ا... موسوی بجنوردی، 
حجت الاسلام محمد مقدم، حجت الاسلام سید احمد خمینی 
فرزند آیت ا... سیدحسن خمینی، دکتر فاطمه طباطبایی عروس 
حضرت امام)ره( و جمعی از علما و روحانیون عصر دیروز در حرم 
مطهر امام خمینی)س( برگزار شد. در این مراسم حجت الاسلام 

مقدم عضو مجمع روحانیون مبارز به سخنرانی پرداخت. 
  تاکید امام)ره( بر جمهوری اسلامی بود

یک عضو مجمع روحانیون مبارز با بیان اینکه امام خمینی)س( 
از آزمایش الهی سربلند بیرون آمد، اظهار داشت: روزهای پایانی 
قرن چهاردهم هجری شمسی را می گذرانیم. چه حوادث بزرگی 
در این قرن شکل گرفت. جنگ جهانی دوم، فروریختن بسیاری 
از قدرت  ها، اشغال سرزمین فلسطینیان در این قرن بود اما در 
کنار همه مسائلی که در این قرن شکل گرفت، من بر این باورم 
از بزرگ ترین حوادث و جریاناتی که در قرن چهاردهم هجری ما 
شاهد آن بودیم، انقلاب شکوهمند اسلامی به رهبری امام راحل 
بود. جماران نوشت، حجت الاسلام دکتر محمد مقدم گفت: این 
انقلاب به دنیا نشان داد که دین نه تنها افیون ملت ها نیست، 
بلکه می تواند ملت ها را با دست خالی در برابر توپ و تانک ها 
قرار دهد و نمادی نوین بر دنیای پوسیده و متحجر بشریت 
آورد. عضو مجمع روحانیون مبارز با اشاره به اینکه امام اسلام 
را به عرصه سیاست و زندگی بشری کشاند، افزود: امام نمادی از 
یک قدرت دینی در دنیای امروز شکل داد و نام آن را جمهوری 
اسلامی گذاشت. هنر امام در این بود که در دنیای مدرن کوشید 
اسلام را با جمهوریت پیوند بزند. او به خوبی درک کرده بود این 
نظام می تواند مردم سالاری را شکل دهد در این نظام دینی قانون 
و حقوق اساسی شهروندی معنا پیدا می کند و حقوق انسان ها 
تامین می شود. وی یادآور شد: تاکید امام بر جمهوری اسلامی 
از آن جهت بود که جمهوریت یعنی پایگاه بزرگی که دین را به 
کانون جامعه برمی گرداند و تکیه گاهش را مردم قرار می دهد. امام 
بارها هشدار داد که جمهوری اسلامی به میزانی که به جمهوریت 
گره بخورد به آرمانش می رسد و به میزانی که از جمهوریت فاصله 
بگیرد، از اسلام نیز فاصله می گیرد. مقدم بیان کرد: از زمانی که 
حاج احمدآقا به عنوان یک نیروی فعال، کنشگر و بالنده سیاسی 
جایگاه خودش را تعریف کرد، همه دوستان او در خاطراتشان 
گفته اند و ما از نزدیک دیده ایم که او برای امام یک سرباز پا به 
رکاب بود و ارتباط او با مبارزین و نیروهای انقلاب بسیار ارزشمند 
بود. وقتی انقلاب پیروز شد، او امین است و حاضر نیست لحظه ای 
خود را ببیند. او همیشه خود را در آینه امام می دید و همه 
بی مهری ها و نقدها را به جان می خرید برای اینکه از آنچه امام 
می خواهد گامی عقب تر قرار نگیرد. وی با بیان اینکه همه تلاش 
حاج احمدآقا این بود که کشتی انقلاب در مسیر خودش جریان 
یابد، عنوان کرد: شخصیتی مثل حاج احمدآقا خمینی نقشی 
بسیار اساسی در تداوم جمهوری اسلامی داشت؛ او کنار رهبری 
معظم انقلاب چون یاری امین قرار گرفت و با همه توان مسیر 
را هموار نمود و راه را باز کرد تا این میراث که جمهوری اسلامی 

است را پاس بدارد.
 آسیب به جمهوریت آسیب به آرمان های امام)ره( است

 عضو مجمع روحانیون مبارز گفت: پاسداری از امام، پاسداری 
از جمهوری اسلامی است. پاسداری از نظامی است که روی دو 
بال حرکت کند. به هوش باشیم، اگر به جمهوریت این نظام آسیب 
رسید مطمئنا به آرمان امام آسیب رسیده است. چرا آنقدر امام 
در سخنانشان تاکید کرده اند مراقب باشید نظامی ها، سپاهی ها و 
ارتشی ها عزیزان این ملت هستند و باید پشت و پناه ملت باشند؛ 
نه آنکه آنان صحنه گردانان سیاسی باشند؟! این خطر است. امام 
ذهن و ضمیری تیزبین داشت و آینده نگر بود. او می دانست حفظ 

این مملکت به حفظ جمهوریت در کنار اسلامیت است. 
ادامه در صفحه7 

 حجت الاسلام مقدم: امام تاکید داشتند نظامی ها پشت و پناه 
ملت باشند؛ نه صحنه گردانان سیاسی

 مخالفان برجام در کنگره در اقلیت هستند

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: سال 99 
به ساعت های پایانی خود نزدیک شده است و ذهن ها به 
سمت مرور رویدادهای سال گذشته رفته اند. در آستانه 
هر سال و با رسیدن سال نو، اغلب مردم برای خود و 
دیگران آرزوی سالی بهتر و موفق تر از قبل را دارند. حالا 
زمان مروری مجدد بر رویدادهای مهم سال گذشته 
فرارسیده تا ببینیم آرزوهای مردم برای بهبود اوضاع تا 

چه حد محقق شده است.
  توافق سریع با ایران

ماه های آغازین سال 99 با ادامه چالش های میان 
ایران و آمریکا آغاز شد و رئیس جمهوری پیشین این 
کشور ایران را به مذاکره دعوت کرد. ترامپ در یکی از 
دعوت های چندباره خود از ایران برای قرار گرفتن کنار 
میز مذاکره گفت: »آماده توافق سریع با ایران هستیم« 
و این پایان سیاست های گاها ضد و نقیض واشنگتن در 
قبال ایران نبود و ترامپ در روزها و ماه های بعد ایران را به 
صورت علنی به مذاکره دعوت کرد. هر چند این پیشنهاد 
با توجه به بدعهدی دولت آمریکا در قبال برجام مورد 

استقبال قرار نگرفت. 
   مجلس یازدهم

در خرداد 99 بود که مجلس یازدهم که رای 42 
درصدی مردم را کسب کرده بود، وارد پاستور شد و 
مسئولیت های نظارت و قانونگذاری را برعهده گرفت. 
این مجلس که تا حد زیادی یکدست بوده و صفوفی 
از اصو لگرایان را در خود جای داد، به ریاست محمدباقر 
قالیباف، خود را مجلس انقلابی نامید. با این حال در 
ماه های بعد به دلیل توهین های مکرر نمایندگان آن 
به دولت، تذکراتی را از مقام معظم رهبری دریافت کرد. 
اختلافات پیش آمده میان دولت و مجلس تاکنون به 
نقطه مثبتی نرسیده است. بهبود این روابط از همان 
آرزوهایی است که باید امید تحقق آن در سال آتی را 

داشته باشیم.
    خداحافظی های تلخ

در تمامی این ماه ها کرونا همچنان در کشور قربانی 
می گرفت و در این میان کشور از برکت حضور چهره های 
سرشناس و گرانقدری نیز محروم شد. از بین این افراد 
می توان به استاد دکتر داود فیرحی، آیت ا... مصباح 
یزدی، مهرداد میناوند و... اشاره کرد که قربانی پاندمی 
کرونا شدند و درگذشت آنان بسیاری از مردم را در اندوه 
فروبرد. پس از وقوع همین حوادث بود که مطالبه خرید 
واکسن و واکسیناسیون عمومی در کشور شدت گرفت.

   ویروس استعمار
کرونا تنها ویروسی نبود که قربانی می گرفت و 

ویروس استعمار و منفعت طلبی نیز سبب شد تا سردار 
محسن فخری زاده معاون وزیر دفاع ایران و رئیس 
سازمان پژوهش های نوین دفاعی، در عملیات ترور 
آمریکایی-اسرائیلی به شهادت برسد. یکی از اهداف 
این ترور افزایش احتمال واکنش نظامی از سوی ایران 
بود تا ترامپی که دولت خود را در آستانه سقوط می دید، 
مسیر کاهش تحریم های ایران در دولت بعد را با مشکل 
مواجه کند. با همه این احوال با درایت مقام معظم 
رهبری ایران از خطر وقوع جنگ مصون ماند و در تله 
تنش گرفتار نشد. دولت ترامپ با درگیری های داخلی در 
آمریکا به پایان رسید و جو بایدن در رقابت دموکراتیک 
پیروز شد. همین امر امیدها برای بازگشت آمریکا به 
برجام را افزایش داد، تا این دولت دموکرات، اشتباهات 
غیرمنتظره ایالات متحده در قبال ایران را جبران کند. 
بایدن پالس های مثبتی برای مذاکره با ایران نشان داد 
و بسیاری از افراد عضو تیم مذاکره کننده دولت اوباما در 
جایگاه های حیاتی حوزه سیاست خارجی خود قرار داد. 
با این وجود هنوز هم موانعی بر سر راه رفع تحریم ها 
وجود دارد. در نهایت دامنه اختلافات دولت و مجلس 
اصولگرا به لایحه بودجه کشیده شد و تعیین تکلیف 
بودجه سال 1400 هنوز در ساعت های باقی مانده 
تا سال جدید مشخص نیست. در همین راستا باید 
عبرت ها و درس های سال 99 را از زبان فعالان سیاسی 
نیز شنید. در همین راستا نجفقلی حبیبی فعال سیاسی 
اصلاح طلب، گفت وگویی با »آرمان ملی« داشت که در 

ادامه می خوانید.
   در روزهای پایانی سال جاری، ارزیابی شما 
از نقاط ضعف و قوت دولت در سالی که گذشت 

چیست؟
دولت در بعضی امور کلان اقتصاد کشور موفقیت های 
بسیاری داشته است؛ در حوزه های آب، راه سازی، 
سدسازی، صنایع عظیم و سایر اموری از این دست بسیار 
موفق بوده است. کارخانه های بزرگی راه افتاده و ساخته 
شده است. از این جهت، دولت در اقتصاد کلان موفق 
عمل کرده اما در اقتصاد خرد و زندگی روزمره مردم، 
هرچند تحریم و مشکلات خارجی وجود داشته اما در 

کل توفیق چندانی حاصل نشده است.
   علت این عدم توفیق چیست؟

جریان ها متعددی در این موضوع فعالیت کرده اند 
و تنها دولت نیست که در این زمینه قدرت دارد. همه 
کسانی که در اقتصاد دست داشته اند، باید پاسخگو 
باشند. دولت در زمینه تامین منابع کلی موفق بوده 
اما در آنچه مربوط به حوزه قیمت گذاری بوده، دولت 

چندان موفق عمل نکرده است. نشانه این امر نیز همان 
گرانی هاست. البته در این نقطه نیز نباید همه تقصیرات 
را برعهده دولت دانست، زیرا جریاناتی وجود دارند که 
حتی خود را بالاتر از دولت می دانند. بسیاری از افراد و 
نهادها در این زمینه وجود دارند که نمی توان نام آنان 
را تصریح کرد. با این حساب دولت مجموعا موفق بوده 

است.
  عملکرد دولت در سیاست خارجی را چگونه 

دیدید؟
آمریکا ایران را تحریم کرد و همه کشورها نیز به 
تبعیت از آن ایران را تحریم کردند. بی ارادگی دولت ها 
مقابل آمریکا مایه تاسف است. آمریکا با قدرت پول خود 
دنیا را قبضه کرده است، درحالی که می توان از قید این 
احتیاج خارج شد. آمریکا تمام توان خود را برای تحریم 
ایران به کار برد و دولت در برابر این تحریم های بی سابقه 

در تاریخ، بسیار موفق عمل کرد. اقتصاد در سطح کلان 
پیش رفت، کارخانه ها فعال بود، کشاورزی و تجارت نیز 
فعال بود. در مجموع دولت توانست با پشتیبانی ملت 
موفق عمل کند. باید در نظر داشت که مقام معظم 

رهبری نیز حمایت های بسیاری از دولت داشتند.
همچنین ناصر قوامی فعال سیاسی اصلاح طلب، نیز 
در همین زمینه گفت وگویی با »آرمان ملی« داشت که 

در ادامه می خوانید.
 سال 99 مملو از حوادث گوناگون بود. درس ها 

و عبرت های این سال برای آینده چیست؟
بعضی تصمیمات کلی در سطح کشور گرفته 
می شود و نتیجه آن حل بحران نیست. ترامپ در اوایل 
سال گذشته از ایران برای مذاکره دعوت کرد. هنوز 
تحریم های جدیدی وضع نشده بود. در شرایط کنونی 
نیز می گوییم تحریم ها را بردارید تا مذاکره کنیم. 
تحریم های ناجوانمردانه و غیر قانونی آسیب هایی را 

به کشور وارد کرد. 
  در عرصه سیاست داخلی چه ایرادات و 

عبرت هایی وجود دارد؟
مشکلات داخلی ما نیز برگرفته از سیاست های 
خارجی است. زمانی که سیاست خارجی ما درست 
نباشد و تصمیم صحیحی گرفته نشود، نتیجه آن 
مشکلاتی در داخل کشور خواهد بود. اگر درست حرکت 

می شد، نارضایتی های داخلی به وجود نمی آمد.

»آرمان ملی« از رویدادهای مهم سیاسی در سال 99 گزارش می کند: 

درس هاي ٩٩ براي سال پيش رو
  نجفقلی حبیبی: دولت با پشتیبانی ملت موفق عمل کرد
  ناصر قوامی: سیاست های خارجی ما در سال 99 غلط بود

غلامعلی دهقان در گفت وگو با »آرمان ملی«:

آرمان ملی- حمید شجاعی: انتخابات ریاست جمهوری تا 3 ماه دیگر از راه می رسد و در این راستا جریانات و احزاب سیاسی از ماه ها قبل به فکر برنامه ریزی جهت حضور پرقدرت و 
منشأ تاثیر در انتخابات پیش رو بوده اند. این در حالی است که جامعه همچنان با مساله قهر انتخاباتی مردم از صندوق های رای روبه رو است و هنوز درمورد نحوه مشارکت حداکثری یا 
حداقلی در انتخابات ابهاماتی وجود دارد. براین اساس عده ای معتقدند اگر در 3ماهه باقی مانده روندها طوری پیش برود که نخست وضعیت مردم به لحاظ اقتصادی و معیشتی سامان 
یابد و از طرف دیگر شخصیت هایی در انتخابات حضور یابند که بتوانند موج ایجاد کنند و مردم را به حضور در پای صندوق های رای امیدوار سازند، می توان به حضور حداکثری مردم در 
نخستین انتخابات در قرن جدیدی امیدوار بود. در این راستا برای بررسی شرایط انتخابات 1400، پروژه تشکیل دولت ملی و چهره های جریان ساز این انتخابات »آرمان ملی« با غلامعلی 

دهقان، فعال سیاسی و عضو حزب اعتدال و توسعه به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.

 جنبش حمايت 
 از سيدحسن خمينی 

گسترده تر می شود

این شخصیت همه جانبه بهترین گزینه 
براي تحقق تشکیلِ »دولت ملي« است


